Lektion  5
Thema: Steigerung der Adjektive. ( Stopniowanie przymiotników)
[bookmark: _GoBack]Witajcie po świętach.  Mam nadzieję, że odpoczęliście trochę od szkolnych zadań i miło spędziliście czas z rodziną. Myślę, że zrobiliście też zadania/ grę świąteczną, w której chodziło  o zapamiętanie kilku podstawowych wyrażeń związanych ze Świętami Wielkanocnymi.  W tym tygodniu wracamy do tematu wyglądu zewnętrznego i ciuszków, ale zaczynamy też rzecz zupełnie nową  czyli 
STOPNIOWANIE PRZYMIOTNIKÓW I PRZYSŁÓWKÓW
Spróbuję Wam to wyjaśnić w miarę prosto , ale też dokładnie, ponieważ w podręczniku jest to potraktowane dość pobieżnie, a to aż tak łatwe nie jest …. Będzie trochę długo, ale macie czas, żeby do tego wrócić i zastanowić się nad przykładami, które też podam.
W języku niemieckim tak jak w polskim istnieją trzy  stopnie przymiotnika i przysłówka.
- stopień równy –der  Positiv
-stopień wyższy- der Komparativ
- stopień najwyższy – der Superlativ
 Jeśli przymiotnik  nie jest przydawką w zdaniu czyli nie określa rzeczownika  stopniuje się tak samo jak przysłówek. Znamy to już ze stopnia równego, którego używaliśmy do tej pory np. gut- znaczy zarówno dobry, dobra jak i przysłówek dobrze,  kalt- zimna, zimny, zimne ale też przysłówek  jak? zimno. Musimy o tym pamiętać. 
Do tej pory posługiwaliśmy się tylko stopniem równym . Używa się go do porównania  takich samych  rzeczy , osób . 
Peter ist so ( genauso ) nett wie Michael.  Piotr jest tak (tak samo) miły jak Michał.
Cechą charakterystyczną dla stopnia równego są więc spójniki :
so…… wie….  ( tak… jak…)   lub genauso/ebenso…. wie ….( tak samo ….jak..)
Ich lerne so gut wie Eva.       Meine Bluse ist genauso schön wie deine.
Stopień wyższy tworzymy przez dodanie do przymiotnika w stopniu równym przyrostka – er  np. klein- kleiner,  schön- schöner, schnell- schneller
Dla stopnia wyższego charakterystyczny jest spójnik als- niż np.
Meine Schuhe sind kleiner als deine. Moje buty są mniejsze niż twoje ( od twoich)
Monika lernt besser als ich . Monika uczy się lepiej niż ja ( ode mnie)
Oprócz tego, że tworząc stopień wyższy dodajemy końcówkę –er możemy napotkać  przymiotniki, które będą tworzyły stopień wyższy a także najwyższy  ze zmienioną samogłoską lub zupełnie nieregularnie.
Przymiotniki i przysłówki  wyłącznie jednosylabowe z samogłoską tematyczną  a, o , u  otrzymują w stopniu wyższym i najwyższym przegłos 
a->ä    o->ö    u->ü

groß –größer-                  stopień najwyższy      am größten
kalt- kälter-                                                                   am kältesten
warm- wärmer -                                                           am wärmsten
jung- jünger-                                                                 am jüngsten
stark- stärker-                                                              am stärksten
klug –klüger-                                                                am klügsten
Meine Katze ist jünger als der Hund.
Das Wasser ist heute wärmer als am Montag.
Stopniowanie nieregularne ( podaję też stopień najwyższy)
gut- besser-                                     am besten
gern-(chętnie)-  lieber-                 am liebsten
viel-( dużo)- mehr-                         am meisten
oft-( często)- öfter/ häufiger -         am häufigsten
hoch-( wysoki) - höher-                 am höchsten
nah-( bliski)-   näher-                   am nächsten

Stopień najwyższy 
tworzymy przez dodanie do stopnia równego przyrostka - sten lub –esten ( jeśli temat przymiotnika  kończy się na – t, -d, -tz, -z, -sch   i są problemy z wymówieniem)  oraz na początku słówka am . 
Czyli regularnie:
schnell- am schnellsten
wenig- am wenigsten 
Formy ze zmienioną samogłoską i nieregularne  podałam już przy stopniu wyższym. Używając stopnia najwyższego podkreślamy, że jedna z cech wyraźnie wyróżnia się od innych. Często  dodajemy wtedy określenie von allen – ze wszystkich.
Monika lernt am besten von allen. Monika uczy się najlepiej ze wszystkich.
Mein Zimmer ist am kleinsten von allen.
Ich laufe am schnellsten von allen. Biegam najszybciej ze wszystkich.
Tyle jeśli chodzi o teorię. Przechodzimy teraz do  sprawdzenia jak zrozumieliście  materiał. Na następnej stronie , żeby Wam było wygodniej uzupełnić i tylko to wysłać, zamieszczam zadania, które należy mi przesłać do poniedziałku 27 kwietnia.  Przypominamy sobie też przy okazji  nazwy ciuszków .
Powodzenia! 






I.Utwórz stopień wyższy i najwyższy.
Beispiel (przykład)- 
schnell             schneller                          am schnellsten
1.jung
2.alt
3.kalt
4.hell
5.wenig
6.freundlich
7.billig
8.lang
9.kurz
10.klug
II.Uzupełnij  wie lub als
1.Der Pullover ist  genauso klein ………… die Bluse.
2.Meine Hose ist schöner …………. deine. 
3. Der Apfelkuchen schmeckt mir besser …….. die Torte.
4.Peter ist 5 Jahre älter ……..   sein Bruder.
5.In Italien ist es wärmer ……. in Polen.
6.Mein Mantel ist genauso elegant …….. der Anzug.
7.Das Kleid ist billiger …….. der Rock.     


